
Dan studenata

- Peticiju za reformu visokog
obrazovanja, u okviru kampanje „Desetka
za Srbiju“, potpisalo je oko 51.000
studenata. U toku je obrada podataka sa
80 fakulteta na kojima se akcija
sprovodila. Veoma smo zadovoljni
odzivom studenata i kako su prihvatili
kampanju. Taj odziv je bio prili~no
ujedna~en na svim univerzitetima. Imali
smo i podr{ku kolega sa privatnih
univerziteta, pre svega Univerziteta
Singidunum, na kome je skupljeno vi{e
od 1.100 potpisa - sumira dosada{nje
rezultate kampanje Mi{a @ivi},
predsednik Studentske konferencije
univerziteta Srbije. 

Kako su reagovali profesori, da li ste
imali njihovu podr{ku?

- Konferencija univerziteta Srbije
(KONUS) podr`ala je na{e zahteve, a {to
se ti~e uprava fakulteta i profesora, nismo
dobili do sada informacije da je neko imao
problema da sprovede peticiju na svom
fakultetu. Bilo je slu~ajeva da su profesori
hteli da potpi{u peticiju, pa su na tim
mestima izdvojeni posebni papiri za
njihov potpis.

Kakva je sudbina peticije? 
- U ovom trenutku traje skupljanje

formulara iz cele zemlje i obrada
podataka, a potpisi }e danas biti uru~eni
Ministarstvu prosvete, na Dan studenata.
O~ekujemo dolazak studentskih
predstavnika sa svih fakulteta na kojima
se akcija sprovodila. Time ̀ elimo da
uka`emo na neophodnost primene i svih
na{ih zahteva u {to kra}em roku.

Koliko je realno va{e o~ekivanje da
ova vlada pripremi izmene i dopune
Zakona o visokom obrazovanju, s
obzirom na blizinu izbora?

- Nakon ovakve podr{ke studenata, gde
se vrlo jasno pokazuje koliko je svima
nama bitno da se Zakon promeni u {to
kra}em roku, o~ekujemo da }e do izmena
do}i do kraja ove {kolske godine, kako bi
studenti na vreme znali uslove upisa
naredne {kolske godine. U slu~aju da
nakon predaje potpisa ne bude

razumevanja u Vladi za zahteve
studenata, bi}emo primorani da i drugim
na~inima skrenemo pa`nju javnosti i
vlasti koliko je va`no da se predlo`ene

promene implementiraju u na{ sistem
visokog obrazovanja.

Od kojih zahteva ne}ete odustati, a {ta
je na dugom {tapu?

- Ne odustajemo ni od jednog zahteva,
s tim {to je primena nekih zahteva
urgentna, kao {to su uslov od 48 bodova
za bud`et, pravo na produ`enu godinu,
polaganje ispita u apsolventskim
rokovima, pla}anja administrativnih
taksi, problem mogu}eg pove}anja
{kolarina, kao i problem zapo{ljavanja
diplomiranih studenata u osnovne i
srednje {kole. Ove zahteve je neophodno
uvrstiti u zakon {to pre, dok su ostali
zahtevi dugoro~ni i kompleksniji, tako da
o~ekujemo da se oni na|u u strategiji
razvoja obrazovanja koja je u izradi.

Kako komentari{ete spekulacije da iza
peticije stoji Demokratska stranka?

- Oko 51.000 potpisa, preko 80
studentskih parlamenata i organizacija iz
cele Srbije i transparentan i zakonski
ure|en proces dono{enja odluka, u kome
su u~estvovali predstavnici svih
univerziteta, dovoljan je dokaz
nezavisnosti na{e kampanje. Na{i zahtevi
se ni na koji na~in ne mogu povezati sa
politikom i od samog po~etka smo
insistirali na tome da svi ostanu imuni na
bilo koji vid me{anja politike u ovu
studentsku kampanju. Ovo je dosad
najve}a i najorganizovanija studentska
kampanja, koja ima cilj da promeni
sistem visokog obrazovanja, ali i da oja~a
studentsko organizovanje. Svako kome
neki od ova dva cilja ne odgovara, bi}e
spreman da sabotira organizovano
studentsko delovanje, a jedan od tih
na~ina svakako su neistinite glasine. Neki
novinari su me isto to pitali i za SNS,
URS... Mi }emo svojom istrajno{}u i
realizacijom svih zahteva kampanje
dokazati da su bolje, kvalitetnije i
pristupa~nije visoko obrazovanje i jako
studentsko organizovanje bili jedini ciljevi
ove kampanje.
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anas je jedan od onih dana kada
obra}amo posebnu pa`nju na
jednu dru{tvenu grupu.
Problemi, polo`aj i prava

studenata svakog 4. aprila dobijaju
nepodeljenu pa`nju javnosti, koja, u
najve}em broju slu~ajeva, prestaje ve}
narednog dana. Tako fokus
visoko{kolskih procesa prelazi sa
studenata na neke druge referentne aktere
i procese. Ovde nastaje prvi, a po mom
mi{ljenju, su{tinski problem koji se ti~e
polo`aja studenata u Srbiji.

Student mora biti u fokusu svaki dan!
Pre svega u centru onoga zbog ~ega svaka
visoko{kolska ustanova prevashodno i
postoji, a to je u~enje. Koncept
"student u centru u~enja" ~ini
osnovni pristup u evropskom
prostoru visokog obrazovanja, a
u skladu sa tim i temeljno na~elo
nacionalnog sistema visokog
obrazovanja Republike Srbije. 

Ipak, uprkos deklarativnoj
usmerenosti ka primeni ovog
na~ela, u praksi su studenti ~esto
u procesu nastave na samoj
periferiji. Neretko postaju
pasivni objekti koji slu{aju
predavanja svojih profesora, bez
preterane mogu}nosti da na
primerima poku{aju da primene odre|ena
znanja koja su stekli, od kojih se tra`i
prosta i puka (~esto nepotrebno detaljna)
reprodukcija izre~enog, bez uvida u to da li
je student ne{to zaista i razumeo i da li ume
to {to je reprodukovao da primeni.
Nastavni planovi i programi, u sli~nom
duhu, neretko apsolutno zanemaruju
promene i dinamiku unutar odre|ene
discipline koje dovode do pojava novih i
efikasnijih pristupa. Ishodi u~enja koje
student sti~e nisu usmereni prvenstveno ka
cilju preno{enja konkretnih i primenjivih
znanja na studenta, koji }e mu omogu}iti
da sutradan dobro obavlja posao za koji se
{kolovao, da se zainteresuje za dalji
nau~noistra`iva~ki rad, da doprinese
porastu inovacija, koje su preko potrebne
za razvoj ~itave dr`ave. Naprotiv, de{ava se
da su sve ove stvari podre|ene zapravo
volji, motivaciji i prohtevu onih koji su tu

zbog studenata, kako bi im svoje znanje
preneli.

Su{tinska promena koju je potrebno
u~initi jeste da se studenti trajno postave
u centar pa`nje. To je jedina mogu}nost
za trajno ispravljanje polo`aja studenata
u visokom obrazovanju. Iz ovakve
promene u pristupu samom konceptu
visokog obrazovanja, iz shvatanja da su
profesori tu kako bi obrazovali i
prosvetili studente, a ne kako bi odradili
normu, dolazi se i do re{avanja niza
problema studenata. Isto va`i i za sve
ostale zaposlene na univerzitetima i
fakultetima, studentske slu`be i
administracije, koji su tako|e tu kako bi
studentima olak{ali i omogu}ili
normalno i funkcionalno studiranje,
pru`ili im usluge, a ne kako bi im
nepotrebnom birokratizacijom svake
sitnice ote`ali univerzitetske i
fakultetske aktivnosti. 

Studenti predstavljaju dru{tvenu
grupu koja ima snagu i volju da se bori za
svoja prava. Ova prava su neretko bila

ugro`ena od strane razli~itih
aktera, a to su umnogome i
danas. Ona se ti~u i ugro`enog
socijalnog polo`aja studenata,
kao posledice sli~nog stanja u
~itavoj dr`avi. Ipak, ono {to
studenti nikada do sada u istoriji
visokog obrazovanja u Srbiji
nisu uspeli jeste - da postave
sebe u centar i da po{alju jasan

signal da `ele kvalitetno obrazovanje koje
im otvara mogu}nosti u razvoju. Za
ovakvu promenu, koja je od najve}e
va`nosti za proces reforme visokog
obrazovanja, a iz koje proizlaze sve ostale
konkretne promene u sistemu, vreme je
uveliko do{lo. Namera ovog teksta nije
da pesimisti~ki negira dobre promene
koje se danas de{avaju i da ih gurne pod
tepih, ve} naprotiv - da ih osna`i i
podstakne. Sada je klju~no da svi shvate,
a studenti i sami izgovore - `elimo da
budemo u centru pa`nje! Ne zbog sujete.
Ne zbog toga da bismo dobili nagradu
bez truda. Ne zbog lenjosti. Zbog znanja.
Zbog `elje da nau~imo, da se pokrenemo
i da obezbedimo sebi sigurnu budu}nost.
Zbog budu}nosti na{eg dru{tva -
studente u centar u~enja! 

Autor je student prorektor
Univerziteta u Beogradu

koje druge organizacije. Jedini konkursi
na kojima se pravi razlika izme|u
studentskih i drugih nevladinih
organizacija su oni koje raspisuje Sektor
za investicije i studentski standard
Ministarstva prosvete. Mislim da su
studentske organizacije u lo{ijem polo`aju
od drugih, jer su na{a ciljna grupa
isklju~ivo studenti - ukazuje Smu|a.  

Na{i sagovornici se sla`u da zakon o
studentskom organizovanju treba da
omogu}i slobodu studentskog
udru`ivanja i delovanja na fakultetu kroz
fakultetske organe, kao i kroz studentske
organizacije. Stojanovi} obja{njava da su
oba oblika organizovanja va`na, jer jedan
predstavlja predstavni~ku demokratiju, a
drugi participativnu.  

- Zakon treba da re{i i pitanje
finansiranja studentskog organizovanja i
da otkloni prostor za zloupotrebe koje
sada vidimo, kao i da onemogu}i me{anje
politike u studentsko organizovanje.
Politika je „progutala“ studentsko
organizovanje. Me{anje politike u ovu
oblast je postalo dru{tveno prihvatljiva
norma za skoro sve politi~ke partije i
nijedna stranka se nije pobunila protiv
toga. Politika i nauka ne idu zajedno -
ka`e Stojanovi}.

Vladimir Smu|a tvrdi da je od pro{le
godine upliv politike u studentska
predstavni~ka tela „minimalizovan“ i da
sada kona~no imamo jedinstveno
studentsko organizovanje. 

- Postoji saglasnost da bi studentsko
organizovanje trebalo da po~iva na dva
stuba: na studentskim predstavni~kim
telima i na studentskim organizacijama.
Zbog Bolonje i na~ina studiranja koji
tra`i ve}e anga`ovanje studenata, sve
manje ljudi `eli da se bavi studentskim
organizovanjem. Najve}i broj onih koji
su aktivni u parlamentima su ~lanovi i
neke studentske organizacije - isti~e
Smu|a, ina~e ~lan SSB-a, Studentskog
parlamenta BU i Studentske
konferencije univerziteta Srbije. 

SS
amo na Beogradskom univerzitetu
postoji nekoliko desetina
studentskih organizacija, me|u
kojima ima veliki broj strukovnih

udru`enja akademaca, ali i organizacija
koje su studentske samo po svom nazivu.
U Srbiji jo{ uvek ne postoji zakon koji
reguli{e studentsko organizovanje, a
brojni poku{aji da se do|e do tog
dokumenta zavr{ili su bez rezultata. 

Tekst zakona o studentskom
organizovanju trenutno se priprema u
okviru Tempus projekta „Sigmus“, kojim
rukovodi Univerzitet u Novom Sadu i on
bi trebalo da bude polazna osnova
prilikom izrade predloga tog zakona.
Takvo obe}anje stiglo je iz Ministarstva
prosvete i nauke, isti~e Vladimir Smu|a,
iz Saveza studenata Beograda,
organizacije koja je uklju~ena u ovaj
projekat.

Marko Stojanovi} iz Gra|anskih
inicijativa ka`e da su studentske
organizacije, osnovane u starom sistemu
pod okriljem univerziteta, u povla{}enom
polo`aju u odnosu na organizacije koje
osnivaju sami studenti i da dobijaju novac
po automatizmu, dok se manji deo koji
preostane raspodeljuje svim drugim
studentskim organizacijama. 

- Ovo je oblast u kojoj se radi daleko od
o~iju studenata i javnosti, jer je u igri
ogromna imovina i razni biznisi. Tu se
radi o novcu, biznisu (renta prostora,
organizovanje putovanja, ̀ urki, letovanja
i sli~no) i ogromnom finansijskom
interesu. Zato je ova oblast ostala
neregulisana, zato se {tite organizacije
nastale u starom sistemu i njihova stara
rukovodstva koja ~ine uglavnom biv{i
studenti, sada ve} zreli ljudi. Zbog toga za
nove studentske organizacije nema mesta
- tvrdi Stojanovi}.  

Vladimir Smu|a isti~e da Savet
studenata Beograda nije povla{}en u
odnosu na druge organizacije, niti je
direktno finansiran.

- Mi za sredstva konkuri{emo kao i bilo
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Takmi~enja i zdravstveni pregledi
U niverzitet u Beogradu danas obele`ava Dan studenata u znak se}anja na demonstra-

cije koje su studenti u Beogradu organizovali 4. aprila 1936. godine protiv ja~anja fa{i-
zma u svetu. Tada je ubijen student prava @arko Marinovi}.

Povodom proslave Dana studenata, Studentski centar „Beograd“ organizuje niz manifesta-
cija. U velikoj sali Doma kulture u 18 ~asova po~inje centralna proslava na kojoj }e nastupiti iz-
vo|a~i koji su u{li u finale na takmi~enju za prvi glas. Bi}e progla{eni pobednici sportskih takmi-
~enja, najbolji student svakog doma i pobednik takmi~enja za prvi glas, a sve njih o~ekuju i le-
pe nagrade. Od 18 ~asova, na platou u Studentskom gradu, po~inje koncert na kome }e u~e-
stvovati DJ Stevan M, Had ì prodane du{e, 3N bend, Zaheer bend i Dejan Petrovi} Big bend. 

Zavod za zdravstvenu za{titu studenata u saradnji sa Studentskim centrom „Beograd“ i
Udru`enjima studenata Studentskog grada, organizuje danas preventivne preglede stude-
nata. Punktovi Zavoda bi}e postavljeni na platou u Studentskom gradu, od 16 do 20 ~aso-
va, a akademci }e mo}i da provere nivo {e}era u krvi, procenat telesne masno}e, kao i da
urade dermoskopiju mlade`a. 

SPECIJALNO IZDANJE POVODOM DANA STUDENATA
UREDNICA Vesna Andri} TEKSTOVI Vesna Andri}, Bojan Cveji} Grafi~ko oblikovanje @ivana Lukovi}, Slobodan Srem~evi}
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tradicionalno `ensko zanimanje neguje
se pedago{ki rad u osnovnom i srednjem
obrazovanju. Brana je podignuta na
ulazu u Beogradski univerzitet, te se na{e
mnogobrojne nau~nice dokazuju u
inostranstvu, i tamo zauzimaju i veoma
odgovorne funkcije u obrazovnim
institucijama. Ote`avanje pristupa
`enama odgovornim funkcijama koje
doprinose razvoju dru{tva jeste ko~enje
tog razvoja - smatra Miljenko Dereta,
direktor Gra|anskih inicijativa. 

Prorektorka za nastavu BU Neda
Bokan, koja je bila i dekanica
Matemati~kog fakulteta u Beogradu, ka`e
da nikada nije imala te{ko}e zbog toga {to
je ̀ ena. 

Na pitanje da li je zbog karijere morala
od ne~ega da odustane, prorektorka za
finansije BU Nevenka @arki} Joksimovi},
nekada{nja dekanica FON-a, ka`e da je
anga`ovanje na upravlja~kim funkcijama
tra`ilo vi{e napora, ali da je tim poslovima
mogla da se posveti na pravi na~in, jer je
imala pomo} u ku}i. 

- @ene se te`e prihvataju takve
odgovornosti ukoliko nisu sigurne da }e
mo}i potpuno da se posvete. U prirodi
`ena je da budu temeljne i odgovorne.
Mislim da je malo ̀ ena na upravlja~kim
funkcijama i zbog toga {to u Srbiji ̀ ene
nemaju materijalnih mogu}nosti da se
bave dovoljno karijerom a da pri tom ne
trpi porodica. Na njima su i dalje ku}ni
poslovi, dok mu{karci imaju vi{e vremena
da se posvete karijeri u domenu
predstavljanja, upravljanja i ugovaranja.
Moram da priznam da me|u nekim
univerzitetskim profesorima ima
podozrenja prema ̀ enama, iako bi oni
trebalo da budu najprogresivniji deo
dru{tva - ka`e @arki} Joksimovi}.
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Nau~nice nevidljive
- Nauka je danas u dru{tvu jedna od polu-
ga mo}i. U tom smislu je dobro pitanje gde
su `ene u nauci raspore|ene. Vidimo da ih
je malo u visoko{kolskim institucijama i u
akademijama nauka na samom vrhu - to je
op{te mesto u svetu. Ali ako pogledamo ko
rukovodi istra`iva~kim projektima u Srbiji,
vidimo da je gotovo ve}i broj nau~nica koje
kompetentno vode projekte i u prirodnim i
u dru{tvenim naukama. Taj posao je nevi-
dljiv, a one ne samo {to pripremaju nove is-
tra`iva~ke podatke nego istovremeno
obrazuju nau~ni kadar za budu}nost: odgo-
vorno i s ljubavlju. To je velika uloga koja
ostaje nevidljiva za javnost i, naravno, ma-
lo pla}ena - ka`e Svenka Savi}. 

tradicionalno studira mnogo vi{e
devojaka. 

Podaci iz Statisti~kog godi{njaka Srbije
pokazuju da je na dr`avne fakultete ove
{kolske godine upisano vi{e od 31.500
studenata, od ~ega oko 17.990 ̀ ena. Na
Beogradskom univerzitetu u prvu godinu
je upisano ne{to manje od 6.000
studenata i 8.300 studentkinja, a one su
brojnije na Biolo{kom, Hemijskom,
Farmaceutskom, Filolo{kom, Fakultetu
bezbednosti, Filozofskom, Pravnom,
Ekonomskom... 

Na Univerzitetu u Novom Sadu na
osnovnim studijama ima oko  23.500
devojaka i 17.000 mladi}a. U pro{loj
{kolskoj godini na osnovnim studijama je
diplomiralo 2.277 studenata i 3.792
studentkinje, a na master studijama, od
1.964 diplomiranih, 1.232 su ̀ ene.
Studentkinje su brojnije na Pravnom,
Ekonomskom, Medicinskom,
Pedago{kom, ali i na Tehnolo{kom i
PMF-u. Od 14 fakulteta u sastavu
Novosadskog univerziteta, na tri
visoko{kolske ustanove su dekanice, a
polovinu od ukupnog broja zaposlenih na
tom univerzitetu ~ine ̀ ene. 

- O~igledno da univerzitet, koji bi
trebalo da bude institucija koja uvodi
druga~ije standarde, koja mora da
promovi{e jednakost i da iska`e
uva`avanje doprinosa `ena u
obrazovnom sistemu, ~ini malo na
promeni na{e patrijarhalne tradicije. Kao
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a univerzitete u Srbiji poslednjih
godina upisuje se vi{e
studentkinja nego studenata, a
statistika pokazuje da su

studentkinje u proseku uspe{nije i da br`e
zavr{avaju studije. S druge strane, na
upravlja~kim mestima svih dr`avnih
univerziteta i fakulteta dominiraju
mu{karci, a oni su brojniji u svim
organima visoko{kolskih ustanova. Jedina
`ena koja se nalazi na ~elu nekog
dr`avnog univerziteta je Ljiljana Mrki}
Popovi}, rektorka Univerziteta umetnosti

u Beogradu. Beogradski univerzitet do
sada je imao samo jednu rektorku, a
svojevrsni rekord dr`i Univerzitet u
Novom Sadu, na ~ijem ~elu su u
poslednjih 10 godina bile ~ak tri rektorke. 

- Ako pogledamo koje funkcije `ene
imaju u akademskoj hijerarhiji, onda
vidimo da je mnogo vi{e onih koje su
na funkciji zamenjivanja: prodekanke
ili zamenice predsednika saveta
fakulteta, univerziteta i sli~no. To zna~i
da su one uvek na mestima na kojima
se mnogo radi, koja jesu odgovorna, ali
koja nisu dovoljno u javnosti vidljiva.
Ako pogledate ko dobija zvanje
profesora emeritus, onda je podatak
alarmantan: na pet progla{enih
profesora, u najboljem slu~aju budu
samo dve profesorke. Mu{karci, dakle,
imaju ve}u {ansu da ostanu u javnosti
du`e od `ena u nauci - ka`e Svenka
Savi}, profesorka emeritus na
Univerzitetu u Novom Sadu. 

U aktuelnom rukovodstvu
Beogradskog univerziteta su dve
prorektorke, a od 31 fakulteta u sastavu
BU, samo je {est dekanica. Situacija nije
druga~ija i kada se pogleda sastav
upravlja~kih organa - od 32 ~lana Saveta
samo je {est ̀ ena, dok u Senatu od 54
~lana sedi 12 pripadnica lep{eg pola,
uklju~uju}i i pomenute dve prorektorke.
Zanimljivo je da je dominacija mu{karaca
prisutna i u studentskim predstavni~kim
telima. Od 45 ~lanova Studentskog
parlamenta BU samo je devet
studentkinja, a mu{karci su predstavnici
~ak i onih fakulteta na kojima

Da li su na{i studenti vi{e optere}eni od kolega u Evropi

Koliko je zaista 
te{ko studirati? 
Vi{e puta izre~enu tvrdnju da su studenti u Srbiji mnogo vi{e optere}eni od kolega u Evropi,

predstavnici studenata Beogradskog univerziteta nastoja}e i da doka`u. Nekoliko beograd-
skih fakulteta uklju~ilo se u pilot-projekat koji treba da utvrdi da li je optere}enje iskazano u bo-
dovima dobro odmereno i da li se po{tuje ono {to predvi|a Bolonjska deklaracija - da 60 bodova,
koliko student treba da ostvari u toku jedne godine, predstavlja izme|u 1.500 i 1.800 sati rada.

U takozvanoj reevaluaciji optere}enja u~estvova}e akademci sa FON-a, FPN-a, Geografskog,
Ekonomskog, Fizi~kog, Hemijskog, Tehnolo{ko-metalur{kog i Fakulteta za specijalnu edukaci-
ju i rehabilitaciju. Studenti }e koristiti iskustva sa Tehnolo{ko-metalur{kog fakulteta na kome
se reevaluacija radi ve} tri godine, a prvi rezultati bi}e poznati nakon junsko-julskog ispitnog
roka. Studentski parlamenti pomenutih fakulteta su izabrali studijske programe na kojima je,
po njihovom mi{ljenju, najpotrebnije sprovesti ponovno vrednovanje optere}enja studenata.
Studentski parlament BU o~ekuje da nakon zavr{etka pilot-projekta ovaj postupak bude spro-
veden na celom Univerzitetu. 

Iako su dobili podr{ku uprave BU, akademci ka`u da ̀ ele da sagledaju problem „iz svog ugla“
i napominju da analiza optere}enja predstoji i fakultetima u okviru postupka samovrednovanje,
koju su visoko{kolske ustanove obavezne da sprovedu pre drugog kruga akreditacije. Ukr{ta-
nje podataka studenata i profesora trebalo bi da rezultira izmenama u studijskim programima
za koje se bude pokazalo da su prezahtevni, ali }e te promene morati da sa~ekaju novi ciklus
akreditacije. 

Studenti ne o~ekuju da }e rezultati ovog projekta pokazati drasti~na odstupanja u smislu da
}e na nekim fakultetima ~etvorogodi{nje studije umesto 240 bodova „vredeti“ 300 bodova, ve}
da }e se odstupanja kretati od 10 do 20 bodova. Ka`u da je na nekim fakultetima problem {to su
pojedine godine „te`e“, a neke „lak{e“, umesto da svaka „vredi“ po 60 bodova. A takvi proble-
mi se, tvrde akademci, mogu relativno lako re{iti prostim prebacivanjem odre|enih predmeta
sa jedne na drugu godinu.

@ensko osvajanje univerziteta
Na Beogradskom univerzitetu pred rat je studiralo 1.586 `ena, koje su ~inile petinu od ukupnog broja
studenata. Na svim fakultetima i vi{im {kolama tokom 1945/1946. studirala su 14.074 studenta, me|u
kojima su bile 5.573 `ene. One su, dakle, ~inile oko 40 odsto studenata na Univerzitetu, a udeo je
dvostruko pove}an, pre svega politi~kom odlukom i uvo|enjem besplatnog {kolovanja. Do 1952-1953.
godine broj studenata se gotovo udvostru~io - bilo ih je 27.950, od ~ega 9.622 `ena. Beogradski uni-
verzitet je pre rata spadao me|u evropske univerzitete sa ve}im procentom studentkinja, a posle Drugog
svetskog rata trend porasta broja studentkinja naglo raste. 
Nastavni kadar na fakultetima i vi{im {kolama predstavlja jo{ zanimljiviji pokazatelj `enske emancipacije.
Naime, pre Drugog svetskog rata na Beogradskom univerzitetu je predavala samo jedna `ena - Ksenija
Atanasijevi} (na fotografiji), koja je 1936. izba~ena s fakulteta. Posle 1945. godine do{lo je do korenitih prom-

ena. Ve} 1950. na Beogradskom uni-
verzitetu je u nastavnom osoblju radilo
136 `ena. U to vreme na ovom univer-
zitetu bila su zaposlena 1.863 nau~na
radnika. Do kraja perioda nijedna od
`ena jo{ nije uspela da postane profe-
sorka. Najvi{e je bilo asistentkinja (80),
slede lektorke (35), predava~ice (12),
zatim docentkinje (9). Najvi{e `ena je
radilo na novoosnovanom Farmaceut-
skom fakultetu, na kojem je me|u asis-
tentima bilo dvanaest ̀ ena i jedan mu-
{karac. Na Arhitektonskom i Bogoslov-
skom fakultetu nije bilo ̀ ena, navodi se
u knjizi Ivane Panteli} "Partizanke kao
gra|anke".  

Rekord Univerziteta u
Novom Sadu:
Fuada

Stankovi},
Olga Had`i}

i Radmila
Marinkovi}

Nedu~in

Na rukovode}im mestima dr`avnih univerziteta i fakulteta jo{ uvek dominiraju mu{karci 

@ene i dalje u dubokoj senci 



IV S s r e d a ,  4 .  a p r i l  2 0 1 2 .Dan studenata

II
zrada softvera za on lajn
prijavljivanje preko univerziteta za
upis na master i doktorske studije
na nekoliko fakulteta u zavr{noj je

fazi, a na idu}oj  sednici Senata
Univerziteta u Beogradu treba da bude
razmatran novi pravilnik o upisu. Nakon
toga bi}e raspisan konkurs, najavljuje
Neda Bokan, prorektorka za nastavu tog
univerziteta. 

Za sada je poznato da }e u ovom pilot-
projektu u~estvovati Ma{inski,
Elektrotehni~ki, FON, Matemati~ki i
Geografski fakultet. 

Kako je ranije najavljeno, nov na~in
upisa na master i doktorske studije treba
da omogu}i studentima da tokom
prole}a na neki na~in obezbede sebi
mesto na odgovaraju}em studijskom
programu, umesto da ~ekaju septembar
da diplomiraju i da se tek tada prijave za
nastavak studija. 

Bilo je planirano da se kandidati do
sredine aprila prijavljuju elektronski na
jedinstvenu adresu na nivou univerziteta
za sve programe na master i doktorskim
studijama. Prijave bi potom trebalo da

budu distribuirane odgovaraju}im
fakultetima koji te programe realizuju i
da oni izvr{e uslovno rangiranje
kandidata tokom maja, na osnovu do
tada postignutih rezultata studenata i
drugih kriterijuma koje fakulteti
smatraju bitnim. 

Prorektorka Bokan obja{njava da
ovakav na~in upisa postoji na ve}ini
stranih univerziteta i da su do sada na{i
studenti na osnovnim studijama koji su
`eleli da nastave {kolovanje u
inostranstvu, imali mogu}nost da se
prijave na konkurse na stranim
univerzitetima i pre nego {to su
formalno stekli uslove za upis. 

- Ti univerziteti su organizovali
rangiranje na osnovu do tada
postignutih rezultata, razgovora i drugih
kriterijuma, pa je na{ student imao na
neki na~in regulisan status i ose}aj
sigurnosti da tamo mo`e da nastavi
studije ako u me|uvremenu diplomira.
Na na{im fakultetima se tek 15.
septembra moglo prijaviti na konkurs za
master i doktorske studije, ali mnogi do
tog trenutka nisu diplomirali, pa se

de{avalo da zbog upisa kasni po~etak
{kolske godine - navodi Bokan. 

Ona isti~e da je nov na~in upisa u
interesu i stranih studenata koji
nastavljaju {kolovanje na na{im
univerzitetima, jer }e oni imati vremena i
biti motivisani da poha|aju intenzivne
kurseve srpskog jezika, kako bi do{li
pripremljeni za nastavu u oktobru.
Bokan dodaje da su strani studenti
naviknuti da sve bude organizovano na
nivou univerziteta i da sve informacije
dobiju na jednom mestu. 

S druge strane, dekan ETF-a Miodrag
Popovi} ka`e da doma}i studenti i ne
znaju da postoji sajt Univerziteta i da je
cela pri~a "bespotrebna". 

- Sa ovakvim prijavljivanjem preko
univerziteta mi }emo dobiti manje
podataka nego {to sad imamo. Kandidat
treba da se prijavi preko sajta
Univerziteta, da popuni formular i
prilo`i spisak ocena, a onda }e
Univerzitet da nam te podatke prosledi i
mi moramo ru~no da ih unosimo. Na
Elektrotehni~kom fakultetu ve} postoji
onlajn prijavljivanje. Na{i studenti treba
samo da ukucaju broj indeksa na
osnovnim studijama i mi ve} imamo sve
podatke koji nam trebaju za rangiranje -
ka`e Popovi}. 

On smatra da je osnovni problem to
{to na Univerzitetu "rade ljudi koji
nemaju mnogo dodira sa informacionim
tehnologijama" i {to su neki "pome{ali
pojmove integracije i centralizacije
univerziteta". 

Softver za onlajn prijavljivanje za upis na master i doktorske studije pri kraju 

Rangiranje pre septembra

Strani univerziteti nam odvla~e studente
- Strani univerziteti nam odvla~e sve vi{e studenata, jer kod njih prijave po~inju ve} od januara.
Postoji ozbiljna selekcija, jer veliki broj kandidata otpada. Prave se rang-liste na osnovu trenutnog
uspeha, ne ~ekaju da student diplomira, ve} se gleda koliko obaveza je ispunio i procenjuje se da li
ima {anse da, prema dosada{njem tempu studiranja, zavr{i studije do trenutka kada treba da do|e
kod njih - ka`e Miodrag Popovi}. 

Koliko ko{ta
evropski student?
S tudenti u zemljama Evropske unije treba da izdvoje mese~no

od 660 do 1.490 evra da bi zadovoljili sve studentske potrebe.
Osim stipendija koje dobijaju od fakulteta, studenti naj~e{}e

nalaze posao i velikim delom sami finansiraju sopstvene studije. Nije
na odmet pomenuti da se ~ak osam od 10 najskupljih gradova na
svetu nalazi u Evropi. 

Po{to studenti iz zemalja EU mogu da konkuri{u za studije na
evropskim fakultetima, oni moraju da doka`u da imaju minimum
potrebnih tro{kova ̀ ivota na mese~nom nivou. 

Mese~no iznajmljivanje sobe ili stana iznosi od 300 do 800 evra,
za telefon i internet ra~un se kre}e od 30 do 40 evra, za hranu je
potrebno izdvojiti od 150 do 250 evra, ode}u - 40 do 80 evra, za
sredstva za higijenu - 40 do 70 evra, a fotokopiranje materijala - 20
do 70 evra. Za mese~nu kartu za prevoz treba od 30 do 80 evra, a
za kulturne potrebe (izlo`be, bioskop, pozori{te, koncerti) od 50
do 100 evra. 

S
naga svakog naroda i dr`ave po~iva u broju obrazovanih qudi i kvalitetu wihovog znawa.
Misija visokog obrazovawa u Srbiji, odnosno 8 dr`avnih i 10 privatnih univerziteta sa
229 visoko{kolskih ustanova, je da kroz organizovane studije i istra`ivawa neprekidno
obavqaju transfer i kreirawe nau~nih znawa i stru~nih kompetencija. Na ovaj na~in

stvorena je osnova za socijalni, kulturni i ekonomski napredak na{e zemqe i wenih gra|ana. 
Danas u Srbiji studira oko 227 000 mladih, a strate{ki prioritet Srbije jeste da pove}a broj

visokoobrazovanih qudi koji raspola`u savremenim - modernim znawima. Va`no je da imamo {to
vi{e studenata, jer vi ste pokreta~ka snaga ubrzanog, savremenog i demokratskog razvoja na{eg
dru{tva. Ciq je da visokim nivoom kvaliteta studija u kome }e studenti aktivno u~estvovati,
na{e nove generacije steknu znawa koja se mogu primeniti u praksi. Mladi visokoobrazovani qudi
treba da ostaju u Srbiji i da svojim znawima obezbede na{oj zemqi br`i razvoj i ravnopravno
u~e{}e u zajednici sa drugim evropskim narodima i dr`avama.

Socijalna pravda i dostupnost visokog obrazovawa jesu i osta}e va`ne odrednice u vo|ewu
prosvetne politike Republike Srbije. Studenti su oduvek bili nosioci progresivnih ideja i
slobodarske misli i kao takvi treba da ostanu aktivni u~esnici i partneri u sprovo|ewu
obrazovnog procesa i dru{tvenih reformi.

Dvadeset prvi vek je vek znawa. U evropskoj i svetskoj zajednici dr`ava i naroda Srbija mo`e
imati svoje ravnopravno mesto samo ako stalno unapre|uje kvalitet svog obrazovnog sistema. 

^estitam vam 4. april, Dan studenata, sa `eqom da vas na putu znawa i obrazovawa prate
upornost, istrajnost i uspeh.

Republika Srbija
MINISTARSTVO

PROSVETE I NAUKE

^estitka ministra prosvete i nauke povodom

Dana studenata 4. aprila 2012. godine

Ministar 
prof. dr @arko Obradovi}
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stra`ivanje koju je sproveo Studentski
centar Beograd o uslovima sme{taja i
ishrane u studentskim domovima i
restoranima potvrdilo je visoke ocene

koje su ranije pokazale studentske ankete.
Akademci su najzadovoljniji veli~inom
porcije, koja je dobila prose~nu ocenu
devet. Usluga ishrane ocenjena je ocenom
8,83, higijena 8,9, ljubaznost osoblja 8,7, a
izbor jela dobio je prose~nu ocenu 8,3. 

- Najbolji restoran, po mi{ljenju 1.343
anketiranih studenata, je "Rifat Burd`evi}",
koji poslednjih nekoliko godina prednja~i u
svim anketama. ̂ ak 56 odsto studenata
izjavilo je da su izuzetno zadovoljni hranom
u tom restoranu, a nezadovoljnih nema. I
svi ostali restorani su veoma blizu "Rifata
Burd`evi}a" - ka`e Sr|an Jankovi},
pomo}nik direktora za ishranu u
Studentskom centru Beograd.

U okviru SC Beograd nalazi se sedam
proizvodnih i sedam distributivnih
restorana. Trenutno radi pet distributivnih
restorana, a dva su u postupku renoviranja i
adaptacije. Dnevno se pripremi oko 25.000
obroka, od ~ega je izme|u 14.000 i 15.000
obroka ru~ak. Iako je restoran "Rifat" bio
prepoznatljiv po kerami~kom posu|u,
Jankovi} isti~e da je pro{le godine takvo
posu|e nabavljeno u jo{ pet distributivnih
restorana. 

- Anketa je pokazala da su pojedini
studenti imali primedbe na ljubaznost
osoblja i izbor jela, u tom smislu {to na
kraju podele ru~ka ili ve~ere ostane ne{to
{to se ne dopada svima. Radimo na tome da
se i ovakve primedbe otklone - ka`e
Jankovi}. 

Ministarstvo prosvete i nauke donelo je
standarde normativa i jela, koji su po~eli da
se primenjuju od ove {kolske godine, ~ime
je pove}ana koli~ina mesa u obrocima za
oko 20 odsto i salate za 20 do 30 odsto.
Jankovi} navodi da je oboga}ena i ponuda
jela, tako da sada na meniju ima ve}i broj
posnih jela, u suvom obroku u ponudi su i
~ajna kobasica, suvi vrat, slanina i sir
trapist, a pro{irena je i ponuda sezonskog
vo}a na kivi, mandarine, lubenice, kajsije i
kru{ke. U drugom delu godine na meniju
}e biti i {aran i pastrmka. 

- Studenti najvi{e vole be~ku {niclu,
pile}e belo mesto i pomfrit. U anketi koji
smo radili studenti su izrazili ̀ elju da se
pica uvede za doru~ak, da bude vi{e
pohovanog ka~kavalja i da svaki dan za
ve~eru imaju dezert. Neki od njihovih
zahteva su opravdani i trudimo se da im
iza|emo u susret, ali ne po svaku cenu.
Studenti najvi{e vole jela koja se spremaju u
dubokoj masno}i, a mi moramo da vodimo
ra~una da ono {to dobiju kod nas bude
zdravo i da zadovolje energetske potrebe za
mineralima, vitaminima i ugljenim
hidratima, a da ima {to manje masti - ka`e
Jankovi}. 

On napominje da Ustanova Studentski
centar i dalje ~uva tradiciju da se u
studentskim restoranima jo{ uvek mogu
na}i najbolji pasulj, musaka, |uve~, gra{ak,
boranija, {argarepa, kao i pile}a ragu ~orba,
karfiol ~orba, {pikovana junetina, punjena
pljeskavica i jo{ 300 lepih jela, priloga i
dodataka, od kojih ve}ina ima ukus kao da
je spremana u ku}i. Pa ~ak i bolje od toga,
isti~e na{ sagovornik. 

- Studenti nisu obavezni da koriste sva
tri obroka u na{im restoranima. Najve}i
broj njih dolazi na ru~ak i zbog toga se
trudimo da taj obrok bude spremljen kao
da su kod ku}e - isti~e Jankovi}.

Jelovnik sastavljaju zajedni~ki upravnici
restorana, nutricionisti i studenti i
uglavnom se menja sezonski, ali vrlo ~esto i
u hodu, kako bi se svaka promena
sezonskog vo}a i povr}a osetila u tanjiru. 

Studentski restorani prepoznatljivi su i
po veoma niskim cenama. Bud`etski
studenti za doru~ak treba da izdvoje svega
31 dinar, za ru~ak 55 dinara, a za ve~eru 46
dinara. I samofinansiraju}i studenti mogu
da se hrane u restoranima SC Beograd.
Cene su ne{to vi{e, ali i dalje veoma
popularne, s obzirom na kvalitet i koli~inu
namirnica - doru~ak ko{ta 85 dinara,  ru~ak
180, a ve~era 150 dinara. 

Usluga sme{taja u studentskim
domovima u anketi SC Beograd tako|e je
ocenjena visokom ocenom 8,8. Sme{tajni
kapaciteti i dalje su nedovoljni, ali zbog
ekonomske krize u ovom trenutku nije
izvesna izgradnja novih domova. 

- U odnosu na ostale vidove sme{taja za
studente, prednost u svakom slu~aju dajem
dr`avnim studentskim domovima, jer su
povoljniji od bilo kog drugog sme{taja.
Trudimo se da studente sme{tamo u domove
koji su najblì i njihovom fakultetu, da bi {to
manje vremena gubili u prevozu. Dr`avni
sistem je ve} uhodan i {to se ti~e iskustva koje
imamo, nesporno smo u prednosti - ka`e
Dragana Vuja~i}, pomo}nica direktora za
sme{taj u SC Beograd.

Ona najavljuje da }e zavr{etkom
rekonstrukcije doma "Mika Mitrovi}" na
Vo`dovcu studentima biti na raspolaganju
oko 160 mesta. U svim apartmanima nalazi
se ~ajna kuhinja sa trpezarijom i kupatilom.
Sve sobe su sa terasama, internetom i
kablovskim TV sistemom. Sobe su
opremljene radnim stolovima, ormanima,
a uz krevet je no}ni sto~i}. Zgrada }e imati i

lift. U ovom domu }e 12 soba biti
prilago|eno studentima sa invaliditetom i
njihovim pratiocima.  

- Zavr{etkom izgradnje drugog bloka
doma "Patris Lumumba" na Zvezdari
dobi}emo oko 180 novih mesta. Taj dom bi
trebalo da bude spreman za useljenje na
po~etku naredne {kolske godine. Sve sobe
su sa ~ajnom kuhinjom i sanitarnim
~vorom, internetom, kablovskom i drugim
sadr`ajima neophodnim za studentski
`ivot. Novina je {to }e u ovom objektu
studenti imati na raspolaganju prostore od
220 kvadrata u prizemlju i jo{ 170 iznad
restorana za svoje aktivnosti - isti~e
Vuja~i}eva.  

I stanari Studentskog grada uskoro }e
imati na raspolaganju kafe i tri velike sale
ukupne povr{ine od 450 kvadratnih
metara, za sportske i druge aktivnosti, u
delu objekta u kome je sme{tena kotlarnica
i ~ija rekonstrukcija je pri kraju. Vuja~i}eva
ka`e da je u planu zamena prozora na
kupatilima u drugom bloku Studentskog
grada i zamena stolarije u potkrovlju
~etvrtog bloka, ali da }e dinamika radova,
pre svega, zavisiti od raspolo`ivih sredstava. 

Ona podse}a da je 60 odsto soba u okviru
SC Beograd prve kategorije, a u toj kategoriji
}e biti i "Mika Mitrovi}" i drugi blok "Patisa".
U ~etvrtoj kategoriji zasad su samo domovi
"@arko Marinovi}" i tre}i blok "Patrisa". Kada
je re~ o ceni sme{taja, student mese~no pla}a
za ~etvrtu kategoriju 880 dinara, za tre}u 960
dinara, za drugu 1.100 dinara i za prvu
kategoriju 1.430 dinara.

Odmor na Zlatiboru
za 4.368 dinara

R edovni studenti svih beogradskih fakulteta i viso-
kih {kola imaju mogu}nost da provedu sedmo-
dnevni odmor na Zlatiboru za svega 4.368 dinara

u studentskom odmarali{tu „Ratko Mitrovi}“. U toku je
konkurs za smene u aprilu i maju, a zainteresovani stu-
denti treba da se prijave Zdravstveno potpornom udru-
`enju studenata Beograda. Studenti pla}aju jo{ 791 dinar
za boravi{nu taksu i osiguranje, kao i prevoz. 

Ove godine pojednostavljena je procedura prijavljiva-
nja na konkurs, pa studenti treba da do|u u ZPU i uzmu
potvrdu koji overavaju na fakultetu. U tom udru`enju ka-
`u da za odmor na Zlatiboru svake godine vlada veliko in-
teresovanje, najvi{e za smene u toku zime. 

Konkurs je otvoren i za odmarali{te „Radojka Laki}“ na
Avali, ali u njemu mnogo vi{e borave akademci iz drugih
univerzitetskih centara, dok se beogradski studenti radije
opredeljuju da provedu vikend na ovoj planini. 

Na Zlatibor }e krajem aprila mo}i da otputuje i 40 stu-
denata lo{eg zdravstvenog stanja i to besplatno. Njima }e
biti pla}en sedmodnevni pun pansion i prevoz, a osim
potvrde da su redovni studenti, prilikom prijave na kon-

kurs treba da prilo`e potvrdu studentske poliklinike ili
druge zdravstvene ustanove o vrsti i stepenu oboljenja.
Konkurs je otvoren do 13. aprila. 

^lanovi ZPU i ove godine mo}i }e da putuju po povolj-
nim cenama, a program prole}nih ekskurzija i letovanja
bi}e uskoro objavljen. Kako saznajemo u tom udru`enju,
u ponudi }e biti ekskurzije u Prag, Be~ i Istanbul, odno-
sno sve najatraktivnije destinacije, kada je re~ o letovanju.
Putovanja organizuju turisti~ke agencije sa kojima ZPU
sara|uje, a cene aran`mana za ~lanove ovog udru`enja su
ni`e za 20 do 50 evra, nego u agenciji. 

Topla voda
- Pojedini studenti koji su u~estvovali u na-
{oj anketi imali su primedbu za{to u Stu-
dentskom gradu imaju toplu vodu od 7 do
22 sata, dok „4. april“ ima 24 ~asa. A mnogi
ne znaju da je dom „4 april“ priklju~en na to-
plovod, dok u Studentskom gradu imamo
svoju kotlarnicu - ka`e Dragana Vuja~i}.

Dobri stanari
Podaci SC Beograd pokazuju da su 33 do-
mara tokom pro{le godine popravila ~ak
20.419 kvarova, koje su prijavili studenti.
Dragana Vuja~i} ka`e da su studenti "korek-
tni stanari" i da najve}i broj po{tuje ku}ni
red. U~injenu materijalnu {tetu koju naprave
namerno snose sami studenti, a ukoliko se
ne mo`e utvrditi udeo svakog studenta u
prouzrokovanju {tete, smatra se da su svi
studenti podjednako odgovorni i {tetu
nadokna|uju u jednakim delovima. U~in-
jenu {tetu u studentskoj sobi nadokna|uju
svi stanari sobe, u~injenu {tetu na spratu stu-
dentskog doma nadokna|uju stanari sprata,
a u~injenu {tetu u zajedni~kim prostorijama
doma nadokna|uju svi stanari doma.

Anketa pokazuje da su studenti veoma zadovoljni uslovima sme{taja 
i ishranom u beogradskim studentskim domovima i restoranima

Devetka za veli~inu 
porcije i higijenu

Studentski restoran „Vo`dovac“

Studentski dom „Ko{utnjak“
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tudentska {tampa i pojedine
radio-stanice, ~iji su program
proizvodili sami akademci,
nekada su u Srbiji predstavljale

odsko~nu dasku za ozbiljno
novinarstvo, a mnogi kasnije
vrhunski i poznati novinari svoje
karijere zapo~eli su upravo u
ovakvim glasilima. Praksa u ovim
medijima bila je vi{e od samog
u~enja, a mladi novinari postajali su
sa svojim tekstovima uticajni ve} na
samom startu. 

Jedan od najpoznatijih i
najuglednijih bio je ~asopis Student,
list beogradskih studenata sa
najdu`om tradicijom na na{im
prostorima. Prvi broj Studenta iza{ao
je 17. marta 1937, a u zavisnosti od
razli~itih dru{tveno-politi~kih
okolnosti menjao je ime u Beogradski
student, Novi student i List
beogradskih studenata. Da je ~esto bio
na meti cenzure od samog po~etka,
svedo~e i tvrdnje Bogdana Pe{i}a,
prvog urednika lista, da su pripadnici
policije ~ekali u {tamparijama ne bi li
odmah po izlasku iz {tamparske prese
zaplenili ~asopis. U tim prvim godinama
Studenta, organi tada{nje Kraljevine
Jugoslavije oformili su Studentski glasnik
kao konkurentni list.

U prole}e 1968. Student je odigrao
jednu od glavnih uloga u velikim
studentskim demonstracijama, o ~emu
svedo~i i podatak da je tada{nji dnevni tira`
dostizao od 50.000 do 80.000 primeraka.
Prva slobodna novina, kako su je mnogi
savremenici tog doba nazivali, imala je
svoje ~itaoce me|u svim slojevima dru{tva.
Ipak, ~asopis je prolazio vremenom i kroz
brojne probleme, pa je tako peti junski broj
iz 1968. trajno bio zabranjen. Tokom svoje
istorije ovaj ~asopis je sara|ivao i sa
ljubljanskom Mladinom i zagreba~kim
Poletom. Student se danas deli besplatno,
izdaje ga Savez studenata Beograda, a izlazi
u zavisnosti od finansijskih mogu}nosti.
Tekstovi se objavljuju na veb-sajtu lista, ali i
na dru{tvenim mre`ama na internetu.

Na nedavno odr`anoj tribini povodom
75 godina od osnivanja Studenta profesor
Fakulteta politi~kih nauka Miroljub
Radojkovi} istakao je da je ovaj list uvek

imao autonomiju i zalagao se za kriti~ke i
revolucionarne ideje. Prema njegovim
re~ima, „rad iskusnih novinara i urednika
Studenta mo`e slu`iti kao uzor i podsticaj
mla|im generacijama“. Kako je nekada{nji
~lan redakcije Studenta Miloje Popovi}
objasnio, rad u ovom studentskom
~asopisu bio je kao „obuka za plivanje u

bazenu, a posle toga se moglo plivati u
morima i okeanima“. On je istakao i da je
Student predstavljao „izvor sve`ih,
borbenih ideja koje su se protivile
konzervatizmu i zatvorenosti sistema i da
uvek treba da bude izuzet svih od
ograni~enja pisanja“.

Osim {tampe, studenti Beogradskog
univerziteta kreirali su i radijski program u

okviru Radija Studentski grad, koji je sa
emitovanjem po~eo jo{ pedesetih godina
pro{log veka. Ovaj radio ostavio je
neizbrisiv trag tokom prvih velikih protesta
studenata za vreme Josipa Broza Tita,
pozivaju}i tada{nje stanare studentskog
doma u Studentskom gradu na zajedni~ki
protest 1968. Na istom svoje karijere
zapo~eli su mnogi poznati novinari i javne
li~nosti, a me|u najpoznatijima je voditelj
Mi}a Orlovi}. Prirodni naslednik ovog
radija danas je TV Studentski grad, koja
program emituje u internom kablovskom
sistemu koji pokriva sva ~etiri bloka
Studentskog grada. 

Kada je re~ o studentskoj {tampi, danas
su preostali i poneki listovi studenata
odre|enih fakulteta, me|u kojima su
Monopolist na Ekonomskom fakultetu,
Politikolog na Fakultetu politi~kih nauka i
drugi. Iako tokom svoje istorije u nekoliko
navrata nije izlazio u odre|enim
vremenskim periodima, magazin
Politikolog i danas ure|uju i kreiraju
studenti novinarstva, ali i ostali akademci
ovog fakulteta. Prvi broj Politikologa iza{ao
je jo{ 1969, a za njega su pisali mnogi danas
istaknuti novinari, ali i drugi sa aktuelne
politi~ke i javne scene.

Vidici
Jo{ jedan me|u studentskim listovima, ~iji su
pojedini brojevi bili zabranjivani bio je ~uveni
magazin Vidici. Prvi broj ovog glasila iza{ao je
1953. godine, a uticajniji postaje sedamde-
setih i osamdesetih godina pro{log veka.
Danas pojedini studenti ~uvaju tradiciju Vidika
na popularnoj dru{tvenoj mre`i Fejsbuk.

Rasadnik revolucionarnih ideja: Miloje Popovi}
pokazuje sa~uvanu stranicu Studenta

PREDSTAVLJAMO USPE[NE: 
Ljiljana Stojanovi} (25), 
diplomac doktorskih studija 
na Fakultetu za fizi~ku hemiju u Beogradu

Kako ocenjuje{ dana{nji polo`aj studenata?
- Najve}i problem studenata je nedostatak

perspektive nakon zavr{enih studija, jer u Srbiji
postoji ogroman vi{ak stru~nih kadrova. To je mo`da
najve}i problem dru{tva uop{te. Visoko obrazovanje
nije nikakva garancija za posao. Trebalo bi da postoji
neki plan na nacionalnom nivou koji reguli{e broj
studenata u odnosu na potrebe dru{tva.

Fakultet koji traje devet semestara zavr{ila si za
manje od ~etiri godine i to sa prose~nom ocenom 10. Pre nekoliko dana si i
doktorirala. ̂ ega si morala da se odrekne{ da bi postigla ovakve rezultate? 

- Nije bilo toliko te{ko, samo fizi~ki naporno. Morala sam puno da u~im i puno sam
vremena provodila na Fakultetu. Poslednja tri semestra sam zavr{ila po ubrzanom
programu studiranja.

Pre dve godine si progla{ena za najboljeg studenta Beogradskog univerziteta.
[ta ti je donela nagrada?

- Za tu nagradu su glavni kriterijumi du`ina studiranja i prosek. To je samo formalna
nagrada. Ni{ta se nije toliko promenilo posle nje. 

Svet ili Srbija?
- Volela bih da odem u inostranstvo na postdoktorske studije iz kvantne hemije.

Nisam sigurna gde }u raditi posle toga.

BB
eograd }e biti doma}in Evropskog
univerzitetskog debatnog prvenstva, koje }e se
odr`ati od 5. do 11. avgusta ove godine. Za
takmi~enje u organizaciji univerzitetske

debatne mre`e Otvorena komunikacija, s podr{kom
Univerziteta u Beogradu, interesovanje je pokazalo vi{e
od 190 univerziteta starog kontinenta, a u Beogradu }e
se ovom prilikom okupiti gotovo 600 najboljih
studenata sa prestì nih evropskih univerziteta.

Na prvenstvu, koje se organizuje svake godine od
1999, u~estvova}e 220 timova sa po dva ~lana i vi{e od
150 debatnih sudija. Debateri na tom takmi~enju
odmeravaju svoje ve{tine u kriti~kom razmi{ljanju i
javnom nastupu, raspravljaju}i o politi~kim,
ekonomskim i filozofskim temama, ljudskim pravima,
socijalnoj politici, pa i globalnim problemima i
me|unarodnim odnosima.

Studenti i profesori Beogradskog univerziteta
osnovali su Otvorenu komunikaciju 1997. godine, po
ugledu na debatne klubove prestì nih evropskih
univerzitetskih centara. Njene obrazovne programe iz
oblasti debate, komunikacije, javnog nastupa i gra|enja
slu~aja, do sada je zavr{ilo vi{e od 1.000 studenata.

Prorektor za me|unarodnu saradnju Univerziteta u
Beogradu Vojislav Lekovi} isti~e da takmi~enje
predstavlja zna~ajan vid afirmacije tog univerziteta,
studenata, ali i Beograda, pre svega u akademskim
krugovima zemlja iz kojih dolaze predstavnici.

- Ovo je mo`da najzna~ajnije takmi~enje
akademskog nivoa i smatramo da je ~ast i privilegija da
podr`imo takvu akciju. Osnovni motiv Univerziteta je,
pre svega, mogu}nost uvo|enja debate u edukativni
sistem, kao na~ina razmi{ljanja i podsticanja na
kriti~ko razmi{ljanje mladih ljudi - smatra Lekovi}. 

Prema re~ima predsednika neprofitne organizacije
Otvorene komunikacije Milana Vignjevi}a, takmi~enje
koje }e biti odr`ano u Beogradu bi}e najve}e do sada
ikada organizovano evropsko univerzitetsko debatno
prvenstvo. On je rekao da debata ima izuzetnu
razvijenu tradiciju u Evropi, dodav{i da u Srbiju
avgusta sti`u „budu}i lideri Evrope“. Kako je naveo, od
poslednjih 11 britanskih premijera, 10 su bili kapiteni
debatnih klubova na svojim mati~nim univerzitetima. 

- Nama dolaze, zaista budu}i britanski premijer,
nema~ki ministar finansija ili austrijski kancelar,
odnosno ljudi koji }e sutra odlu~ivati - smatra Vignjevi}.

DOKUMENTI: Kako }e izgledati nov model
finansiranja visokog obrazovanja

I socijalni status
uti~e na {kolarinu
O snovna ideja novog modela finansiranja je javno

utvr|ivanje iznosa tro{kova studiranja po pojedinim
oblastima i institucijama i uvo|enje obaveze da i

dr`ava i studenti pla}aju po deo {kolarine. Tako raspodeljena
dr`avna i studentska participacija ima za cilj ukidanje sada{nje
nepravedne velike razlike me|u onima koji ni{ta ne pla}aju i
onima koji pla}aju sve. Dakle, postoja}e:
- Bud`etski studenti (koji znaju koliko ko{ta njihovo studiranje,

a dr`ava u potpunosti pokriva utvr|ene tro{kove studiranja),
- Sufinansiraju}i studenti (kojima deo tro{kova studiranja

pokriva dr`ava, a drugi deo do punog iznosa {kolarine pla}aju
sami putem podizanja li~nog subvencionisanog kredita), i

- Samofinansiraju}i studenti (koji pun iznos {kolarine pla}aju sami).
Rang-liste studenata, po kojima }e dr`ava definisati kvote za

bud`etske i sufinansiraju}e studente, kao i kvote po oblastima i
institucijama, bi}e jedinstvene za neku instituciju i za prvu
godinu studija formirane, ne samo na osnovu pokazanog
uspeha, ve} i na osnovu socijalnog statusa studenta. 

Bud`etski studenti mogu biti upisani na dr`avnim
visoko{kolsku ustanovi, sufinansiraju}i na dr`avnim i
neprofitnim privatnim visoko{kolskim  ustanovama, a
samofinansiraju}i na svim visoko{kolskim ustanovama, ~ime }e
se ostvariti zakonska ravnopravnost na tr`i{tu obrazovanja.

Nov model finansiranja mora i dalje jedinstveno obuhvatati
razli~ite nivoe i vrste studija (akademske i strukovne) i
ustanovljavati jedinstvena pravila. Potrebno je pa`ljivo planirati
kvote za upis bud`etskih studenata po pojedinim oblastima.
Kvote moraju da budu uskla|ene s utvr|enim strate{kim
prioritetima i s potrebama javnog i privatnog sektora. 

U po~etnom trenutku ovom strategijom se predvi|a da bi
odnos upisanih bud`etskih studenata trebalo da bude oko: 15
procenata prirodne, 35 procenata tehni~ko-tehnolo{ke, 15 odsto
medicinske i 35 odsto dru{tveno-humanisti~ke nauke. Osim toga,

Beograd doma}in univerzitetskog debatnog prvenstva

Sti`u budu}i lideri Evrope

Studentska glasila nekada predstavljala odsko~nu dasku za mlade novinare

Obuka za plivanje u bazenu
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ako Bolonjska deklaracija predvi|a da
20 odsto onih koji zavr{e studije
provedu izvesno vreme u~e}i ili
obu~avaju}i se u inostranstvu, u Srbiji

mali broj studenata ima takvu mogu}nost. 
Marija Filipovi} O`egovi},

koordinatorka Tempus kancelarije u Srbiji
ka`e da je finansiranje
glavna prepreka za ve}u
mobilnost studenata. 

- Trenutno se
mobilnost finansira
kroz stipendije stranih
vlada i fondacija,
Evropske komisije, a u
Srbiji preko Fonda za
mlade talente, koji radi
u okviru Ministarstva
omladine i sporta.
Postoji i veliki broj
drugih stipendija, ali je
te{ko pratiti ukupan
broj mobilnosti, jer o
tome nema zvani~nih
statisti~kih podataka.
Ipak, smatra se da je taj
broj relativno mali -
ka`e Filipovi}
O`egovi}. 

Prorektorka za
nastavu Beogradskog
univerziteta Neda
Bokan ka`e da se
najve}i broj programa
mobilnosti realizuje
preko Univerziteta, a samo mali broj na
nivou fakulteta, u okviru
me|ufakultetske saradnje. Ona ka`e da
studenti imaju mogu}nost da odre|eno
vreme provedu na atraktivnim
univerzitetima i u kompanijama i da to
nije pitanje „strogog reciprociteta“, ali da
na{i profesori treba da prihvate da budu
mentori. 

Najpopularniji program mobilnosti je
Erazmus Mundus, u okviru koga svake
godine u proseku oko 250 studenata ode
na evropske univerzitete. Na programe
razmene i stipendiranja u okviru
Erazmusa za jedno mesto prijavi se od tri
do sedam kandidata, {to prema re~ima
Marije Filipovi} O`egovi}, svedo~i o dosta

dobroj motivaciji studenata. To ukazuje i
da je potrebno prona}i sredstva za ve}e
finansiranje mobilnosti, ali i da je
neophodno razvijati svest profesora da je
studentska mobilnost korisna. Ona
ukazuje da bi u budu}nosti, kada se pojavi
masovna mobilnost, moglo do}i do

problema sa priznavanjem perioda studija
koje je student proveo van mati~nog
fakulteta.

- Doga|a se da profesori insistiraju da
student kad ode na drugi univerzitet mora
da pola`e gotovo isti ili sli~an predmet, da
bi mu rezultati bili priznati. Ima i slu~ajeva
da profesori gledaju ishode u~enja
studijskog programa i ne upore|uju
predmete. Zato je veoma va`no da
studenti pre nego {to odu na neki strani
univerzitet, znaju {ta }e im biti priznato. U
programu Erazmus Mundus postoji
ugovor o u~enju koji potpisuju student,
profesor i ovla{}ena osoba sa univerziteta
koji prima studenta. On ne mo`e da ode na
razmenu dok ne zna {ta }e mu biti

priznato, ali takva praksa ne postoji za sve
programe. Zato je potrebno da na nivou
univerziteta budu doneta odgovaraju}a
pravna akta, ako to do sada nije u~injeno,
ne samo za mobilnost unutar Evropske
unije ve} i ~itavog sveta. To trenutno nije
velika prepreka, ali bi bilo kada bismo

razmenjivali desetine hiljada studenata
godi{nje - ukazuje Filipovi} O`egovi}.

Studenti koji su bili na razmeni ka`u da
najve}i problem imaju sa pronala`enjem
kompatibilnih predmeta sa onima koji
postoje na njihovim mati~nim fakultetima.
De{ava se da, iako su potpisali ugovor o
u~enju, do|e do promena tokom njihovog
boravka u inostranstvu, pa studenti nisu
sigurni da li }e im svi polo`eni predmeti
biti priznati. 

Prorektorka Bokan napominje da nije
ideja mobilnosti da student slu{a i pola`e
isti predmet na stranom univerzitetu, jer bi
to mogao i na mati~nom, ve} da nau~i
ne{to novo i razli~ito od od onoga {to mu
se nudi ovde. 

EE
razmus Mundus je program
podr{ke saradnji i mobilnosti u
visokom obrazovanju kroz
promovisanje najkvalitetnijih

evropskih studijskih programa. Program
ima za cilj unapre|enje kvaliteta visokog
obrazovanja i me|ukulturnog razumevanja
uspostavljaju}i saradnju izme|u
visoko{kolskih institucija iz EU sa
visoko{kolskim institucijama iz partnerskih
zemalja koje nisu ~lanice EU.

Tako|e, kroz Erazmus Mundus program
Evropska unija obezbe|uje stipendije za
dr`avljane partnerskih zemalja koji ̀ ele da
odu na razmenu, odnosno master i
doktorske studije u zemljama Evropske
Unije, kao i stipendije za dr`avljane EU koji
}e studirati na univerzitetima u partnerskim
zemljama {irom sveta.  

Erazmus Mundus program je podeljen u
dve celine:

- Erazmus Mundus zajedni~ki master
i doktorski programi nude mogu}nost
dobijanja stipendija na{im dr`avljanima
za master i doktorske studije u EU. To su
master (Erasmus Mundus Master
Courses) i doktorski programi (Erasmus

Mundus Joint Doctorates) koji se
organizuju na konzorcijumu sastavljenom
od visoko{kolskih institucija u najmanje
tri razli~ite EU zemlje. Ovi master i
doktorski programi podrazumevaju
studiranje na najmanje dve  evropske
visoko{kolske institucije i vode dobijanju
dvostrukih, vi{estrukih ili pak zajedni~kih
diploma. Srbija ima kvotu od oko 60
stipendija godi{nje za cele master i
doktorske studije, a mogu}e je
istovremeno konkurisati za najvi{e tri
programa, na master ili doktorskom
nivou. Konkurisanje za ove programe je
direktno preko sajta univerziteta koji je
koordinator studijskog programa (master
ili doktorskog) za koji je osoba
zainteresovana.

Konkursi za prijavu se razlikuju od
programa do programa i obi~no se
otvaraju na jesen teku}e godine  za slede}u
akademsku godinu. Trenutno su svi rokovi
za konkurisanje za ove programe zatvoreni
i ponovo }e se otvoriti ove godine na jesen
za {kolsku 2013/2014. godinu. Stipendija
pokriva {kolarinu, putne tro{kove i
tro{kove preseljenja, mese~ni d`eparac

(~ija visina zavisi od nivoa studija) i
tro{kove zdravstvenog osiguranja.

- Erazmus Mundus mre`e za razmenu
studenata podr`avaju uspostavljanje
saradnje izme|u
univerziteta iz EU i onih sa
podru~ja  Zapadnog Balkana
i drugih partnerskih zemalja
sa ciljem izvo|enja {to ve}eg
broja razmena studenata i
nau~no-nastavnog osoblja.
U okviru ovog dela Erazmus
Mundusa studenti i nau~no-
nastavno osoblje iz Srbije
imaju mogu}nost da deo
svojih dodiplomskih,
poslediplomskih ili cele
poslediplomske studije
provedu studiraju}i na
nekom od partnerskih
univerziteta iz Evropske
unije koji je uklju~en u
konkretnu mre`u. 

Student koji je oti{ao na
razmenu zadr`ava status studenta svog
mati~nog univerziteta, a ispiti polo`eni u
inostranstvu priznaju mu se potpisivanjem

odgovaraju}eg dokumenta prilikom
konkurisanja za stipendiju. U mre`ama
razmene dodeljuje se mali broj stipendija za
cele master i doktorske studije. Trenutno su

rokovi za konkurisanje za
razmene u {kolskoj  2012/2013.
zatvoreni, ali ukoliko se u ovom
konkursnom roku ne dodeli
predvi|en broj stipendija, o
otvaranju novih  rokova, kao i o
novim mre`ama za razmenu,
informacije }e biti
blagovremeno objavljene na
sajtu Tempus kancelarije u
Srbiji. 

Jedna od aktivnosti Tempus
kancelarije u Srbiji je i promocija
Erazmus Mundus stipendija za
poslediplomske studije i
programe razmene koje
Evropska komisija svake godine
dodeljuje studentima i
nastavnom osoblju iz Srbije. U
vreme kada su konkursi za

stipendije otvoreni kancelarija tradicionalno
odr`ava informativne sesije na
univerzitetima i organizuje „otvorena vrata“.

Korisne informacije
U vreme kada su rokovi zatvoreni, oni koji su
zainteresovani da konkuri{u u narednom peri-
odu, mogu se obratiti Tempus kancelariji pu-
tem mejla scholarships@tempus.ac.rs  ili zaka-
zivanjem sastanka preko kontakta do kojih se
mo`e do}i na sajtu kancelarije www.tem-
pus.ac.rs. (sekcija kontakti) Tako|e, korisne
informacije se mogu na}i i u sekciji Erazmus
Mundus na sajtu Tempus kancelarije,
www.tempus.ac.rs. Kancelarija tako|e ima i
svoju fejsbuk stranicu. Za one koji bi informaci-
je o Erazmus Mundus programu, stipendijama
i iskustvima `eleli da saznaju direktno od onih
koji su imali prilike da budu korisnici EM sti-
pendija tu je i forum za Erazmus Mundus biv{e
i budu}e stipendiste.

u novi model finansiranja potrebno je ugraditi i posredne
podsticaje za studiranje prirodnih i tehni~ko-tehnolo{kih nauka.

Nov model finansiranja se dalje oslanja na postoje}u Uredbu,
koju je potrebno doraditi, izme|u ostalog, tako da bi se ukinula
nepravedna razlika izme|u bud`etskog i samofinansiraju}eg
studenta, {to se odnosi na ekstremne slu~ajeve potpunog
nepla}anja {kolarine i pla}anja u celini, i to uvo|enjem linearne
skale sufinansiranja {kolarine svakog sufinansiraju}eg studenta. 

Dakle, za neku instituciju bi se formirala jedinstvena rang-lista
studenata rangiranih po uspehu, i samo za prvu godinu studija
kombinovana i sa kriterijumom socijalnog stanja. Na osnovu nje,
postojali bi potpuno bud`etski studenti (najbolje plasirani na
rang-listama koji studiraju na dr`avnim univerzitetima), dok bi se
za ostale studente uvela li~na participacija u {kolarini (do
maksimalnog iznosa kvote za sufinansiraju}e studente). Iznos
participacije bi se utvr|ivao prema mestu koje student zauzme
na rang-listi. Studenti iz gornjeg dela liste imali bi manje u~e{}e u
finansiranju {kolarine, dok bi oni pri dnu imali ve}e. Sredstva za
sufinansiranje {kolarine studenti bi obezbe|ivali iz kredita koje bi
nudila Nacionalna razvojna banka i zainteresovane komercijalne
banke (i koje bi svi takvi studenti po zavr{etku studija vra}ali), a
sve te kredite bi subvencionisala dr`ava. U iznos kredita mogu da
se dodaju i ̀ ivotni tro{kovi, posebno za one studente koji
studiraju van mesta u kome ̀ ive, a nisu dobili mesto u
studentskom domu. U tom cilju, dr`ava bi formirala poseban
fond sredstava za te namene. 

Tekst je preuzet iz Predloga strategije 
obrazovanja Srbije do 2020. godine 

Ulaganje
Strate{ki cilj je dostizanje evropskog proseka relativnog izdvajanja
za visoko obrazovanje iz javnih sredstava njegovim pove}anjem na
1,25 odsto BDP. Ispunjenje datog cilja mo`e se posti}i postepeno,
slede}om dinamikom: u 2014. godini pove}anje na 0,9 procenata,
u 2016. godini pove}anje na 1,05 odsto, u 2018. godini pove}anje
na 1,15 procenata i u 2020. godini pove}anje na 1,25 procenata.
Ovde su ura~unate sve vrste sredstava koja se izdvajaju - {kolarine,
subvencionisanje kredita i {kolarina, studentski standard i sva dru-
ga sredstva koja se iz bud`eta, po bilo kom osnovu, usmeravaju u
visoko obrazovanje za finansiranje teku}ih tro{kova i za razvoj.

Nedovoljno novca glavna prepreka za ve}u mobilnost 

Te{ko preko granice

Univerzitet u Bolonji

Univerzitet u Gentu

Evropski programi mobilnosti
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